

HERBERT GANTSCHACHER criticizes questionable decisions by the Oslo Nobel Prize Committee.

"Deserving And Undeserved Peace Nobel Prize Laureates"

Alfred Nobel, the inventor of dynamite, stipulated in his last will that his fortune should become a foundation, the interest from which would be awarded "as a prize to those who, during the preceding year, have conferred the greatest benefit to humankind" in the fields of physics, chemistry, medicine, literature, and for peace efforts. This sounds very noble. However, there are questionable decisions made by the Nobel Peace Prize Committee, which is appointed by the Norwegian parliament according to political proportionality. For example, in 2016, the Colombian president, Santos, received the prize alone, without consulting his interlocutors. In 1973, the North Vietnamese diplomat Lê Đức Thọ shared the prize with the US diplomat Henry Kissinger, even though the US military used poison gas to defoliate forests and dropped barrel bombs from helicopters during the Vietnam War. Kissinger is also considered a key figure in the installation of totalitarian military regimes in South America. Lê Đức Thọ did not accept the prize. The Israelis Rabin and Peres, along with the Palestinian Arafat, were awarded with the Peace Nobel Prize in 1994 for their efforts to resolve the Middle East conflict. Arafat was responsible for decades of kidnappings and bombings. Rabin was assassinated in Tel Aviv in 1995 by a Jewish right-wing extremist. In 2015, the Tunisian National Reconciliation Quartet was awarded with the Peace Nobel Prize for the "Jasmine Revolution", a "revolution" that brought no peace but destroyed the livelihoods of many ordinary people. In 2012, the EU was awarded with the Peace Nobel Prize; it is not a democratic project anymore, as demonstrated by the secret negotiations on CETA, TTIP, EPA (Africa-EU), and TISA (services). Instead of building a European house that secures peace, the EU is driving militarization forward. In 2009, outgoing US President Obama received the Nobel Peace Prize as a kind of "loan," a promise he never fulfilled. The Oslo Committee lacks competence. Civil rights activist and poet-president Václav Havel did not receive a Nobel Peace Prize, even though he spearheaded the peaceful dissolution of Czechoslovakia into two states in 1993. Obama and the EU should also serve as role models. Please return the Peace Nobel Prizes; you do not deserve them!

Herbert Gantschacher is author, director and producer.

Published in the Austrian Newspaper "Kleine Zeitung"
on December 10th, 2015
(see below the facsimile of the original)



AUSSENSICHT

Herbert Gantschacher
kritisiert fragwürdige Entscheidungen des Nobelpreiskomitees.

Verdiente und unverdiente Preisträger

Der Erfinder des Dynamits, Alfred Nobel, legte testamentarisch fest, dass aus seinem Vermögen eine Stiftung wird, deren Zinsen „als Preis denen zugeteilt werden, die im verflossenen Jahr der Menschheit den größten Nutzen geleistet haben“, auf den Gebieten der Physik, Chemie, Medizin, Literatur und für Friedensbemühungen. Das klingt sehr nobel. Es gibt aber fragwürdige Entscheidungen des Friedensnobelpreiskomitees, das vom norwegischen Parlament dem politischen Proporz entsprechend bestimmt wird.

Nun erhält heute für 2016 der Staatspräsident Kolumbiens, Santos, den Preis alleine ohne Einbeziehung seiner Gesprächspartner. Der nordvietnamesische Diplomat Lê Đức Thọ teilte sich 1973 den Preis mit dem US-Diplomaten Henry Kissinger, obwohl die US-Armee im Vietnamkrieg mit Giftgas Wälder entlaubte, Fassbomben aus Hubschraubern abwarf. Lê Đức Thọ nahm

„Auch Obama und die EU sollten Vorbilder sein. Bitte gebt die Preise zurück, ihr habt sie nicht verdient!“

den Preis nicht an. Die Israelis Rabin und Peres sind 1994 gemeinsam mit dem Palästinenser Arafat ausgezeichnet worden für ihre Anstrengungen zur Lösung des Nahostkonflikts. Arafat verantwortete jahrzehntelang Entführungen und Bombenterror. Rabin wurde

1995 von einem jüdischen Rechtsextremisten ermordet. 2015 ist das tunesische Quartett für nationale Verständigung für die „Jasmin-Revolution“ ausgezeichnet worden, diese „Revolution“ hat keinen Frieden gebracht, sondern Existenzen vieler einfacher Leute zerstört. 2012 ist die EU ausgezeichnet worden, sie ist kein Demokratieprojekt, wie die Geheimverhandlungen zu CETA, TTIP, EPA (Afrika-EU) und TISA (Dienstleistungen) zeigen. Und anstatt Frieden zu sichern, treibt sie die Militarisierung voran. 2009 hat der jetzt aus dem Amt scheidende US-Präsident Obama als eine Art „Kredit“ den Preis erhalten, diese Friedensrendite aber nie eingelöst.

Dem Osloer Proporzkomitee fehlt Kompetenz. Der Bürgerrechtler und Dichter-Präsident Vaclav Havel erhielt keinen Friedensnobelpreis, obwohl er 1993 die Tschechoslowakei vorbildhaft friedlich in zwei Staaten auflöste. Auch Obama und die EU sollten Vorbilder sein. Bitte gebt die Preise zurück, Ihr habt sie nicht verdient!

Herbert Gantschacher ist Autor, Regisseur und Produzent